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Estudi per a la millora 
de I'accessibilitat de la Xarxa de Metro 
de Barcelona 
Joan Garcia i Bausa 
PERIODISTA 

Jose Antonio Junca Ubierna, doctor enginyer de.camins, es un expert conei- 
xedor de les xarxes de metro de tot el món. Per encarrec de la Generalitat 
de Catalunya, ha fet un estudi d'accessibilitat del Metro de Barcelona que 
ofereix les solucions tecniques als problemes derivats de les barreres arqui- 
tectoniques i de tot tipus de mobiliari i instal~lacions que restringeixen la 
mobilitat i el dret que té tothom a accedir-hi i fer servir aquest mitja de 
transport. 
El Pla d'accessibilitat proposat pel senyor Junca, ("Estudi de costos i priori- 
tats en I'adaptació de les instal~lacions del Metro de Barcelona; Estudi de 
viabilitat"), que ha estat presentat recentment a la Comissió de Barreres 
Arquitectoniques de la Generalitat, preveu un termini d'execució de deu 
anys, "encara que les millores s'aniran veient des del comenqament de la 
fase preliminar", i té un cost pressupostat de 3.900 milions de pessetes del 
gener de 1990. 

Actualment, es preconitza en els 
forums internacionals la mobilitat 
com un dret huma. D'aquest con- 
cepte, del seu objectiu i la seva 
naturalesa, ja va oferir ESPAIS 
una informació completa en el nú- 
mero 20 (novembre-desembre 
1989). Quant al transport colHec- 
tiu urba, no hi ha dubte que per a 
les ciutats grans i fins i tot les 
mitjanes, el metro és la forma de 
transport mes agil i mes ef ica~,  
de manera que aconseguir I'ac- 
cessibilitat a les seves instal,la- 
cions per al nombre mes gran 
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possible d'usuaris és un dels o b  
jectius claus per a fer efectiu 
aquest dret de mobilitat. 

Entre els metros últimament 
constru'its que tenen més acces- 
sibilitat, cal citar el Metro lleuger 
automatic de Lilla sobre el siste- 
ma de transport del qual ja vam 
publicar un ampli reportatge en el 
número 1 8  dlESPAIS (juliol-agost 
1989). Aquesta tendencia que o b  
servem no és pas privativa dels 
metros nous, perque en casos de 
xarxes de metro mes antigues, 
n'hi ha que han millorat la seva 
accessibilitat i podem citar, entre 
algunes altres, les de Nuremberg, 
Oslo, París, Tyne and Wear, Esto- 
colm, Li6 i Mila. 

Barcelona, decidida a incorpo- 
rar-se a aquesta tendencia gene- 
ralitzada, ha comen~at estudiant 
la possibilitat de fer la seva xarxa 
de metro mes accessible. Aquest 
estudi, acabat recentment, ha es- 
tat presentat a la Comissió de Bar- 
reres Arquitect6niques de la Gene- 
ralitat de Catalunya, i esta sobre la 
taula dels responsables polítics 
competents en la materia. 

José Antonio Junca, doctor en- 
ginyer de camins, coautor i autor, 
respectivament dels articles abans 
esmentats, ha estat, precisament, 



Skytrain de Vancouver, Canada 

--- -- --- 
rntecedents i característiques generals de I'estudi 
i bé en els primers metros que es construi'ren en el món no es van te- 
ir en compte els requeriments d'accessibilitat, ja fa molts anys que la 
ituació ha canviat radicalment. D'una consideració inicial purament 
incional i utilitaria, el metro s'ha anat fent més sensible i solidari, in- 
orporant elements estetics a les seves estacions i també fent-les ca- 
a cop més accessibles a totes aquelles persones amb problemes de 
iobilitat. 

L"'Estudi de costos i prioritats en I'adaptació de les instal~lacions del 
ietro de Barcelona. Estudi de viabilitatn respon a I'encarrec fet per la 
 ene era li tat de Catalunya, concretament per la Direcció General dtAfers 
ocials i la Comissi6 de Barreres Arquitectdniques, donant així compli- 
tent a I'acord de 20 i 24 de febrer de 1989 del Consell Executiu de la 
 ene era li tat, en el sentit d'abordar un estudi en relació amb la millora 
'accessibilitat del metro de Barcelona que inclogués I'estimacii, de 
ostos. 

L'Estudi d'accessibilitat s'estructura en quatre blocs: objecte de I'es- 
~ d i ;  identificació de barreres existents en el metro de Barcelona; im- 
actes previsibles després de millorar I'accessibilitat del metro; i pro- 
:cte d'execució del Pla d'xcessibilitat. 

L'Estudi, que es complementa amb un bloc de conclusions i una serie 
rganitzada d'annexos, inclou, a més del text escrit, una col,lecció de 
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la persona encarregada de fer 
aquest estudi. Expert en infrastruc- 
tures de transport, es, als 34 anys, 
coneixedor d'excepció de les xarxes 
de metro de tot el món. 

- ¿Per abordar aquest treball ha 
tingut en compte I'experiencia 
d'alguna altra xarxa de metro? 

Sens dubte. No té sentit ignorar 
I'experiencia internacional en la 
materia. Fa molt de temps que estic 
estudiant en profunditat les xarxes 
de metro de tot el món, al voltant 
de les 100, que operen en aquest 
moment, xifra que dóna una idea de 
la importancia d'aquesta modalitat 
de transport. He tingut molt en 
compte I'experiencia internacional 
en materia d'accessibilitat a les xar- 
xes de metro, analitzant les solu- 
cions que han donat resultats satis- 
factoris i la seva possible aplicació 
al metro de Barcelona. Casos com 
el de Nuremberg, Paris, Lilla, Mila, 
Estocolm, Washington o Vancouver 





He de dir-li que des del primer 
moment vaig plantejar-me I'Estudi 
amb dos objectius: primer, que fos 
realista, es a dir que partís de la r e  
alitat del metro de Barcelona i de 
les solucions tecniques viables exis- 
tents actualment; i segon, que fos 
tan practic com fos possible, que no 
es limites nomes a un estudi gene- 
ral, sinó que es concretes en un Pla 
d'accessibilitat, amb un conjunt de 
mesures precises a aplicar, propo- 
sant fins i tot solucions particulars 
per a una serie d'estacions. No obli- 
di que el document final de I'Estudi 
d'accessibilitat inclou una col~lecció 
de mes de 40 planols. No hi ha dub 
te que, en el cas que s'aproves tirar 
endavant el Pla proposat, seria im- 
prescindible elaborar els correspo- 
nents projectes constructius, perd 
crec que es tindria una base de par- 
tida molt solida. . 

Barreres existents 
en el metro de Barcelona 
i solucions que cal adoptar 
per a eliminar-les 
- ¿Podria resumir-nos quines son 
les principals barreres a la mobili- 
tat que té avui la xarxa de metro 
de Barcelona? 

Després d'un recorregut exhaus- 
tiu per tota la xarxa, el diagnostic 
de la situació actual es clar. Al me- 
tro ni ¡a infrastructura, ni el mate- 
rial rnobil, ni el regim d'explotació 
permeten I'accessibilitat i la mobi- 
litat a un elevat percentatge de 
persones amb mobilitat redui'da, 
perque hi ha un gran nombre de 
barreres que obstaculitzen el des- 
plaqament i la comunicació. 

Si es fa el trajecte tipus de I'usua 
ri del metro, des del seu accés fins 
que arriba a la seva destinació, es 
troben barreres als trams d'escales, 
als sistemes de control d'acces a la 
zona subjecta a tarifa, a la senyalit- 
zació i dispositius d'informació, als 
passadissos i túnels de comunica- 
ció, a les plataformes o andanes, al 
pas de I'andana al vagó, al vagó ma- 
teix; especialment greu es la prolife- 
ració d'obstacles ai'llats, en forma 
de graons per regla general. 

És evident que les dificultats a la 
mobilitat augmenten amb el grau de 
complexitat geometrica de I'esta- 
cio; així, les estacions de corres- 

Un termini de 10 anys en cinc fases 

,Quines són les mesures basiques que proposa en el seu Pla d'ac- 
ssibilitat i en quin termini creu que es poden dur a terme? 

L'ordre de prioritats establert en el Pla d'accessibilitat respon a I'elhntnz, 
ció gradual de les barreres existents operant sobre dos grups de mesures, 
unes de caracter general, d'aplicació a totes les estacions de la xarxa, i 
unes altres de caricter especlfic, consistents en la construcció d'ascensors 

un determinat nombre d'estacians clau i d'accessos de la xarxa. 

És clar que aconseguir I'objectiu d'alta accessibilitat en una xarxa 
,, del metro de Barcelona no s'aconsegueix en un període breu, digue~.. ,., 
de mesos, sinó que requereix anys de treball sistemdtlc. b per aixo que 
el Pla que proposo es compon d'una d r i e  de fases successives, concr 
ment cinc, les quals es poden completar invertint, per a la realitzacih uq 

cada una, un termini de dos anys; d'aquesta manera la totalitat del Pla 
s'executaria en 1 0  anys. D'entrada, aixo es pot considerar que representi 
molt de temps, pero no s'ha de perdre de vista que una xarxa de metro es 
una infrastructura de vida molt llarga, i que, a mest la millora d'accesgibill 
tat s'anird veient des de I'inicl de la fase preliminar. 

pondencia resulten les mes pro- 
blematiques a causa dels llargs i la- 
beríntics recorreguts a que es veu 
sotmes I'usuari. 

Cal tenir en compte que el me- 
tro de Barcelona comenqa a funcio- 
nar fa 65 anys, i que en aquells mo- 
ments els criteris de projecte no 
tenien en compte els requeriments 
d'accessibilitat. 

- Pero no tota la xarxa té tants 
anys; ¿no es detecta una evolució 
positiva a les estacions construF 
des recentment? 

Sens dubte si; haig de dir que 
després de I'aprovació del Decret 
100/84, sobre supressió de barre 
res arquitectoniques, s'han adoptat 
una serie de mesures que han anat 
millorant puntualment I'accessibili- 
tat, aprofitant la construcció de no- 
ves estacions o la remodelació d'es- 
tacions antigues. Per exemple, a les 
noves estacions obertes en la línia 1 
-Bellvitge i Feixa Llarga- s'han cons- 
truit pous per als ascensors, amb la 
installació de la corresponent ma- 
quinaria. Aixd es molt positiu, ja que 
indica una voluntat manifesta de mi- 
llorar I'accessibilitat de la xarxa. 

Allo que en el fons proposo per 
mitja del Pla d'accessibilitat que 
presento en el meu Estudi es la ge- 
neralització sistematica de les me- 
sures ja iniciades, reforqades amb 
un paquet d'unes quantes mes que 
s'han d'implantar de forma seqiien- 
cia1 i lligada al conjunt de la xarxa. 

- Jtes el redu'it nombre de minusvk- 
lids usuaris de cadira de rodes, no 
creu que seria més practic i econ& 
mic millorar els transports especials 
de superficie per a minusvalids que 
no pas fer accessible el metro? 

Em sembla una pregunta impor- 
tant, pero permeti'm que li digui 
que el seu plantejament es parcial; 
m'explicare: en primer lloc es un 
greu error, certament molt estes, 
identificar el conjunt de persones 
amb alguna dificultat en la seva 
mobilitat amb aquelles subsidiaries 
d'una cadira de rodes. Ajuda a fo- 
mentar aquest error I'actual símbol 
internacional d'accessibilitat; miri, 
a mes de les persones que tenen aC 
gun tipus d'incapacitat, sigui de ti- 
pus fisic, sensorial o mental, també 
tenen problemes de mobilitat o co- 
municació les dones embarassades 
a partir d'un cert moment, les per- 
sones d'edat avanqada, la que porta 
un carro per a la compra o va carre- 
gada amb qualsevol mena de pa- 
quet, els nens i, per descomptat, 
aquell que, a causa d'un accident, 
es troba en una situació d'incapa- 
citat transitoria. Es pot compren- 
dre que quan em refereixo a perso- 
nes amb mobilitat redui'da, hi estan 
implicades moltes persones, proba- 
blement mes d'un 20% de la pobla- 
ció. Un altre element indubtable es 
el que la millora d'accessibilitat a 
les instal~lacilons del metro es una 
inversió que beneficia tots els usua- 
ris, en major o menor grau. 
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Distribu'idor situació actual. 

Tot aixo té la seva repercussió i 4 
immediata a I'hora de projectar les 
solucions d'accessibilitat per a la 
xarxa de metro; les mesures que 
millorin I'accessibilitat han de con- 
jugar els diferents requeriments 
per a cada una de les diferents res- 
triccions de la mobilitat, sense dis- 
criminar cap dels col~lectius impli- 
cats. A vegades es projecta pen- 
sant tan sols en els requeriments 
de I'usuari de cadira de rodes i es 
presta menys atenció a unes altres 
situacions limitatives de la mobili- 
tat o comunicació. Jo he procurat 
fugir d'aquest plantejament quan 
he abordat I'Estudi d'accessibilitat 
del metro de Barcelona. 

Es preveuen ascensors per 
a la meitat de les estaclons 
- Voldria entrar en més detalls res- 
pecte de les actuacions que s'han 
d'efectuar en cada una de les fases. 
¿Podria precisar-nos una mica més 
els treballs que cal emprendre? 

Puc indicar-li que el Pla arrenca 
d'una fase previa, que consisteix a 
aplicar deu mesures urgents, en la 
seva majoria incloses en el Decret 
100/84, i que es materialitzaran a 
totes les estacions de la xarxa. Dins El mateix distribuidor indicant les mesures d'accessibilitat. 
d'aquestes mesures hi ha, entre mol- 
tes altres. la sueressió de desnivells 
mitjanpai ram& amb poc pendent, 
el condicionament de passos alterna 
tius de 90 cm d'amplada per evitar 
torniquets o qualsevol altre mecanis- 
me, senyaI'ici6 de la vora de I'an 
dana mitjanpant una franja indicade 
ra adequada, recreixement d'anda- 
nes a plataformes en una longitud 
coincident amb el primer vagó de c a  
da composiciÓ, allisant el nivell a 
I'andana i al vagó, salvant I'esglao 
existent, installació de plataformes 
elevadores adossades a determinats 
trams d'escales fixes, etc. 

següent, fase primera, quan s'ini- 
cia la construcció d'ascensors en 
un determinat nombre d'estacions 
i, a més, es continua I'aplicacio de 
mesures generals que s'han d'im- 
plantar a tota la xarxa, i I'enumera- 
cio de la qual, o I'explicacio deta- 
llada, ens ocuparia forpa temps. Li 
diré que les mesures generals que 
s'han de plasmar en tota la xarxa 
son trenta, i tenen en compte to- 
tes les possibles reduccions a la 
mobilitat. Quant al nombre d'esta- 
cions amb ascensors, quan s'acabi 

En aquesta fase prkvia o prellml- el Pla d'accessibilitat és previst 
nar no és prevista la installlació que al voltant del 50% de les esta- 
d'ascensors. Es a partir de la fase cions tinguin ascensors, fet que in- 
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dica el gran esforp que representa 
portar a terme aquest Pla. 

- ¿Podria citar-nos alguna mesura 
prevista per a persones cegues o 
amb visió deficient? 

Hi ha tota una sCie de mesures 
que faciliten la mobilitat d'aquestes 
persones, com les que es poden 
col~locar a la paret, les papereres, 
els bancs i els altres elements de 
mobiliari urba; la senyalització dels 
accessos al nivell del carrer mit- 
jancant una franja perimetral de pa- - - 
viment rugós al-vitant de l'accb; 
encaminaments a base de franges 
guia des de I'accés fins al nivell de 



un 62% de la inversió total; la cons- 
trucció i equipament d'ascensors a 
les estacions seleccionades s'em- 
porta la resta, es a dir, el 38% del 
pressupost total. 

- Avui estem en plena efervescen- 
cia del 92. Per tot el que m'esta 
dient, el metro de Barcelona no 
sera accessible quan se celebrin 
els Jocs Olímpics i els Paraolím- 
pics, encara que s'aprovés el Pla 
d'access~bil~tat ... 

Si el Pla d'accessibilitat el pro- 
poso per a un periode de deu anys, 
amb un desenvolupament en cinc 
fases, enllaqades una amb I'altra, 
no es per casualitat; i li asseguro 
que, encara que no ho sembli, r e  
presenta un bon ritme d'avanqada 
en els treballs; no hem d'oblidar en 
cap moment que el metro ha de 
continuar prestant servei durant 
tot aquest temps i que les condi- 
cions d'explotació s'hauran d'anar 
adaptant a la nova situació. 

Ara be, si la decisió política res- 
pecte a la posada en marxa del Pla 
d'accessibilitat s'adoptes en breu, 
encara seriem a temps, gairebé, de 
completar la fase preliminar, amb 
les deu mesures urgents que com- 
porta; en aquest cas, el metro no 

laviment de senyalltzaelb. , , seria accessible en el 92, pero sí 
molt menys inaccessible, perme- 
tent el seu us a moltes persones 
que ara es veuen impossibilitades 
de fer-ho. 

L ' c - .  - Quina és la seva conclusió princi- 
pal després de completar aquest 
Estudi? 

En primer lloc, la factibilitat, des 
arribant a un pressupost total de del punt de vista tecnic, de fer pro- 
contracte, es a dir tot inclds, d'uns gressivament accessible el metro 
3.900 milions de pessetes, pesse- de Barcelona. Posar en marxa el 
tes de gener de 1990. Tenint en Pla d'accessibilitat significaria, 
compte el termini d'execució de sens dubte, el maxim esforq a ni- 
deu anys, resulta una xifra anual vell internacional per a millorar 
mitjana d'uns 390 milions de pes- I'accessibilitat d'una xarxa de m e  

les andanes; instal~lació de plaques 
en Braille a les baranes d'acces ex- 
terior i de mapes en relleu informant 
de la distribució espacial de la zona 
circumdant de I'estaci6; als ascen- 
sors es preveuen botoneres i ins- 
truccions en Braille. 

- Passant a un tema clau, el dels setes d'inversió. tro antiga. Barcelona, i Catalunya 
en el seu conjunt, donarien així un 

costos, ¿Ens pot donar alguna - Com es reparteix la despesa, extraordinari exemple al m6n, fruit 
orientació del que tot aixa pot re- per exemple, entre la instal~lació del seny catala i de la solidaritat 
presentar en pessetes? d'ascensors i la resta de mesures entre la seva població. Personal- 

que 'Ihan d'implantar a la ment, veure fet realitat ei Pia se- Una de les dades fonamentals 
que la Generalitat volia obtenir ria, sens dubte, la meva mes gran 
d'aquest Estudi era una estimació En concret, el cost de les mesu- satisfacció professional. 
dels costos. En aquest sentit he res de caracter general que cal apli- 
procurat manejar xifres realistes, car al conjunt de la xarxa, aquestes J. G. B. O 
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